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Záznam z odborného semináře s názvem „Podpora rozvoje venkova 

v ČR a Pozemkové úpravy v období 2014+“ 
 

 

Termín a místo konání: seminář se konal v rámci doprovodného programu 40. ročníku výstavy Země 

živitelka 2013 v Českých Budějovicích dne 30. 8. 2013 v pavilonu Z  

 

Účastníci: dle prezenční listiny 

 

 

Průběh akce: 

 

10.30 – 11.00              

Prezence účastníků   

 

 

11.00 – 11.10    

Zahájení semináře se ujal pan Mgr. Kavala ze SPOV, který moderoval první část semináře. Uvítal 

přítomné a popřál jim, aby si ze setkání odnesli maximum přínosných informací a podnětů. 

 

 

11.10 – 11.45   
Dopolední část setkání byla zahájena úvodním vystoupením ministra pro místní rozvoj -  

Mgr. Františka Lukla, MPA.  

Uvedl, že ze své vlastní praxe ví, co obnáší práce starosty (byl starostou Kyjova) a tak by chtěl 

nastavit taková pravidla, aby byli starostové co nejméně zatěžováni byrokracií. Uvítal novelu zákona  

o obcích a zároveň zalitoval, že neprošla technická novela zákona o zadávání zakázek – stávající znění 

není pro zadavatele optimální.  Uvedl však, že by tuto novelu mohla schválit nová poslanecká 

sněmovna ve velmi krátké době, protože je k tomu všeobecná politická vůle.  

Informoval o aktuálním vývoji ohledně chybějících 300 mil. EUR, které byly přesunuty z PRV  

ve prospěch kohezních fondů. Uvedl, že o tyto peníze venkov nepřijde, protože by cca polovina z této 

částky měla do venkovského prostoru „dotéci“ ze zdrojů MMR a druhá polovina z MŽP.  

Podal informaci o aktuálním stavu finančního zabezpečení soutěže Vesnice roku. Sdělil, že 

z rozhodnutí jeho předchůdce měla být dotace pro vítězné obce snížena o polovinu. Tento vývoj se 

podařilo zvrátit a vítězové soutěže dostanou stejnou částku jako v letech minulých. K této záležitosti 

uvedl, že pro vítěze jsou takto získané peníze velice motivační a jejich užití v regionu přinese 

několikanásobný efekt.  

 

Za Ministerstvo zemědělství se zahájení semináře ujal vrchní ředitel Sekce přímých plateb a rozvoje 

venkova Ing. Pavel Sekáč. 

V úvodu omluvil ministra Tomana, který se z pracovních důvodů nemohl zahájení semináře zúčastnit.  

Ve svém vystoupení uvedl, že podpora venkova patří mezi významné priority MZe. Ocenil racionalitu, 

se kterou se přistupuje k řešení problematiky chybějících 300 mil EUR, které byly odebrány českému 

venkovu.  Skrze dobré projekty by tato suma mohla významně přispět k rozvoji venkovských regionů.  

I tento seminář dokazuje zájem občanů o rozvoj venkova a je třeba se nenechat odradit tím, jak se 

peníze v rámci přípravy budoucího programového období různě „přelévají“ z určitých fondů  

do druhých. Důležité je, ne na jakých účtech peníze jsou, ale na co se v konečné fázi využijí. Ocenil, 

že se podařilo zajistit dostatečnou finanční podporu pro soutěž Vesnice roku. 
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Jedna z oblastí, která bude MZe akcentována (a je pro venkov velmi důležitá) je podpora správného 

hospodaření na půdě. Je třeba stabilizovat tento základní výrobní prostředek venkovských oblastí.    

   

 

11.45 – 12.00    

Prostor pro dotazy  

 

Dotaz z pléna: V letošním roce bylo vydáno málo financí na podporu měkkých  a malých projektů. 

Najde se v roce 2014 více financí pro malé projekty? 

Odpověď ministra Lukla: na MF probíhají jednání, aby bylo k dispozici v národních obálkách více 

financí pro oblasti, které jsou pro MMR klíčové a to jsou oblast bydlení a kapitola podpory 

regionálních oblastí. Sice bylo hodně věcí seškrtáno, ale MF vnímá potřebnost rozvoje těchto oblastí  

a pokusí se to zohlednit i v rámci přípravy rozpočtu. 

  

Dotaz-námět z pléna: v regionech je třeba se zaměřit více na sociální oblast. Přes MAS by bylo možno 

podporovat drobné projekty, protože místní obyvatelé vědí nejlépe, co je třeba finančně dotovat. 

Rezorty by neměly mít strach, že se peníze nedostanou do nejpotřebnějších míst. 

Odpověď ministra Lukla: V budoucím programovém období by měla být lepší dostupnost k dotační 

podpoře pro různé aktéry rozvoje venkova. Na MMR už jsou připraveny rámcové možnosti a požádal 

účastníky, aby pomohli doplnit konkrétní aktivity k jednotlivým možnostem. 

Odpověď VŘ Sekáče: Po dohodě s MMR je rozdělena „sféra působnosti“ obou ministerstev v oblasti 

MAS. MZe bude zajišťovat certifikaci MAS. Zabezpečí, aby byly MAS způsobilé ke všem 

požadovaným úkonům, a zajistí, aby celý tento proces přípravy byl maximálně průhledný. MMR 

nastaví MAS-kám mantinely pro tvorbu jejich strategií a dá doporučení, na jaké oblasti by měly 

zaměřit přidělené finanční prostředky.   

 

 

12.00 – 12.15   

Příspěvek „Strategie regionálního rozvoje ČR 2014-2020“ zprostředkoval místo náměstka  

Ing. Michala Janeby (MMR ČR) pan RNDr. Postránecký. Omluvil pana Janebu a z připraveného 

materiálu vyzdvihl následující informace: 

 Sdělil, že pan Janeba je členem odborné skupiny, která Strategii regionálního rozvoje ČR 

připravovala. Tento dokument byl v květnu letošního roku schválen usnesením vlády. 

  Schválený dokument se zabývá mimo jiné závažným problémem vzniku „periferních“ oblastí 

uvnitř republiky či disparitami mezi kraji. 

 Strategie je členěna na část analytickou, strategickou a implementační. Regionální rozvoj 

ovlivňují demografické změny, územní soudržnost, energetika, integrované přístupy, 

dostupnost služeb. 

  Typologie území je členěna na rozvojová území, stabilizovaná území a periferní území 

(informace byla doplněna názornou barevnou mapou). 

 Budou podporovány hospodářsky problémové regiony, sociálně znevýhodněné oblasti 

(severozápadní Čechy, severní Morava a část jižní Moravy) a současné a bývalé vojenské 

újezdy.  

 Byly uvedeny cíle územní dimenze (snížení zásadních rozdílů v sociálně ekonomické úrovni 

regionů, zlepšení podmínek pro vyvážený rozvoj území, zvýšení konkurenceschopnosti 

regionů, zvýšení efektivnosti využití veřejných zdrojů, účinné řízení rozvoje na bázi principu 

partnerství a víceúrovňové správy).  

 Více informací o Strategii je na na webu MMR – je zde uložena kompletní dokumentace 

včetně odpovědných gestorů. 
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12.15 – 12.30 

„Program obnovy venkova a Vesnice roku“ - Ing. Jiří Vačkář (MMR ČR). I tento příspěvek přednesl 

RNDr. Postránecký a to z důvodu zdravotní indispozice Ing. Vačkáře.  

V tomto roce v gesci MMR běží podprogram Podpora a rozvoj venkova. Cílem podprogramu je 

formou dotace podpořit obnovu a rozvoj venkovských obcí. Podprogram předpokládá participaci 

obyvatel venkova, občanských spolků a sdružení při obnově jejich obce v souladu s místními 

tradicemi. Příjemci podpory jsou vymezeni a specifikováni pro každý ze tří dotačních titulů zvlášť. 

Obecně se však jedná o obce či svazky obcí. Dotační tituly byly zaměřeny na: 

 Dotační titul č. 1 - Podpora vítězů soutěže Vesnice roku 

 Dotační titul č. 2 - Podpora zapojení dětí a mládeže do komunitního života v obci 

 Dotační titul č. 3 - Podpora spolupráce obcí na obnově a rozvoji venkova 

Byl otevřen program zaměřený na řešení bezbariérových přístupů do budov v obci a program 

zajišťující podporu obcí postižených živelnými pohromami – zde byla alokace cca 1,4 mld. Kč  

(z programu byly vyřazeny projekty na opravu místních a krajských komunikací, ty přešly do gesce 

Ministerstva dopravy). 

 

 

12.30 – 12.50 

„Možnosti a limity podpory rozvoje venkova v budoucím programovém období“ přednesl  

RNDr. Josef Postránecký (MMR). V příspěvku se věnoval následujícím tématům: 

1/oblasti nových možností a výhod: 

 Nové koncepce evropské legislativy 

 Propojení kohezní politiky a politiky rozvoje venkova 

 Širšímu uplatnění integrovaných přístupů a územní dimenze – venkov by měl čerpat více i 

přes jiné zdroje nejenom přes MAS 

 Kvalifikované odborné základně – např. pro MAS nebude problém rozšířit čerpání financí, 

protože mají poměrně kvalifikovaný a stabilizovaný personál 

2/ oblasti limitů a omezení: 

 Bude méně prostředků pro ČR – cca o 20 % méně než v současnosti 

 Výrazné tematické koncentrace intervencí – z EU je dáno 11 tematických priorit a je 

doporučeno výrazněji se zaměřit na 4 z nich 

 Nejasnému faktickému začátku realizace nového období  

 

Diskuse k tomuto příspěvku: 

p. Kavala 

– bude nutné jasně nastavit pravidla pro přechodné období, která by zajistila zachování 

stávajících struktur MAS 

– při zabezpečování pracovních míst v regionech zvážit  změnu stávajícího požadavku na 

5tiletou udržitelnost vzhledem k současné ekonomické situaci. Stačilo by zajištění např. 2leté 

udržitelnosti pracovního místa, aby bylo zabezpečeno zachování pracovních návyků.   

 

Dotaz z pléna – Jak se bude řešit situace nevyčerpání ¼ přidělených prostředků? 

Odpověď - ministra Lukla: Vláda tuto problematiku řeší. Zatím je předpoklad, že nebude dočerpáno  

5 mld. EUR.  Největší problém je u OPŽP. Někdy je problém i při dodržení termínu kontroly – řada 

projektů leží na Úřadu pro ochranu hospodářské soutěže a někdy jsou až 22 měsíců zkoumány! 

Snahou v budoucnu bude v oblasti dotační politiky zjednodušení administrativy, odstranění 

nesmyslných požadavků a zabezpečení takového přístupu při přípravě, abychom si zákony, které EU 

stanovuje obecně, zbytečně na národní úrovni nekomplikovaly nadbytečnými podmínkami  

a požadavky.  
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Připomínka z pléna - v současném programovém období je přílišná roztříštěnost programů. 

V budoucnu by bylo třeba koncentrovat více peněz na konkrétní oblasti a změřit se na méně cílů. 

Základní mantinely je třeba nastavit na centrální úrovni, není možné stanovit na úrovni regionů. 

Odpověď – ministra Lukla – na centrální úrovni je shoda v tom, že je třeba určit základní potřeby  

a také detailně stanovit, který rezort bude mít jakou oblast na starost. V současné době je několik 

variant řešení.  

 

12:50 – 13:00 

Příspěvek mimo oficiální program: 

O projektu Svazu měst a obcí s názvem „Pojďme společně podpořit rozvoj meziobecní spolupráce  

v ČR“ referoval Ing. Ivan Černý. Projekt je hrazený plně ze zdrojů OP LZZ a potrvá do poloviny 

června roku 2015. Bližší informace je možno si vyžádat e-mailem na adrese cerny@smocr.cz . 

 

 

13:00 – 13.30 

Příspěvek „Nakládání s majetkem obcí z pohledu připravované legislativy“ připravila pro posluchače 

Ing. Zdeňka Niklasová (MMR). 

Informovala účastníky semináře o možnosti zpeněžení obecního majetku (možnost prodeje/aukce  

a možnost veřejné dražby), uvedla související legislativu a informovala podrobněji o veřejných 

dražbách. 

 

 

13:30 – 13:40 

Příspěvek mimo oficiální program: 

Za Odbor evropské územní spolupráce MMR  vystoupil RNDr. Jiří Horáček a hovořil o programu 

přeshraniční spolupráce. Finanční zdroje jsou ve stávajícím programu vyčerpány. V rámci 

připravovaného nového programového období bude program náročnější z hlediska plnění indikátorů. 

 

 

13.40 – 13.50 

„Propojování aktérů na venkově a jejich začleňování do směrů rozvoje venkova“ byl název příspěvku 

pana Václava Pošmurného z NS MAS ČR. V rámci svého vystoupení uvedl, že NS MAS je  

v současné době rovnoprávný partner v diskusi všem partnerům v regionech. V průběhu přípravy 

nového programového období se účastní všech důležitých diskusí. V poslední době bylo dosaženo 

několika úspěchů: 

– metoda LEADER je považována za významný způsob zabezpečení toku financí do regionů 

– byl podán návrh na zabezpečení provozních nákladů MAS z technické pomoci 

– NS MAS otevřela diskusi o možnostech čerpání dotací z různých OP  

Základním předpokladem pro další postup je uzavření Dohody o partnerství.   

 

 

13.50 – 14.00 

Přestávka mezi bloky 

 

 

mailto:cerny@smocr.cz
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Odpolední blok moderoval Ing. Hladík, Ph.D. (VÚMOP), který po přivítání účastníků podal krátkou 

informaci o aktivitách CSV a práci odborné TPS, za pomoci které byl odpolední blok připraven. Poté 

předal slovo Ing. Pavlu Sekáčovi.  

 

 

14.00 – 14.20 

Vrchní ředitel Sekce přímých plateb a rozvoje venkova MZe Ing. Pavel Sekáč v rámci svého 

příspěvku „Program rozvoje venkova 2014+“ v krátkosti představil, co pozemkové úpravy (dále jen 

„PÚ“) řeší; uvedl, jak byla problematika pojata v PRV ČR  2007 - 2013 a jak se připravuje její 

zakomponování do připravovaného programového období v letech 2014-2020. Poznamenal, že 

otázkou PÚ se mimo MZe zabývá i Státní pozemkový úřad a MŽP. V rámci svého vystoupení se 

zabýval následujícími tématy: 

 

PRV 2007 – 2013 

 Informoval o stávajícím opatření I.1.4. Pozemkové úpravy   

o V rámci charakteristiky opatření uvedl, že toto opatření napravuje „křivdy let 

minulých“ a řeší vztah k půdě jako k základnímu výrobnímu činiteli. 

o Informoval o příjemci -  Státním pozemkovém úřadu. Zdůraznil, že je třeba, aby se 

všichni majitelé o svůj majetek starali. PÚ jsou k tomuto vhodným nástrojem (není to 

vůle nadřízených ani politika). 

 Výše dotace je 100 %, protože realizace PÚ je ve veřejném zájmu a jako nezisková opatření 

napravují škody z let minulých. 

 Uvedl typy projektů (geodetické projekty; realizace plánů společných zařízení) a stav čerpání 

 Vyzdvihl významný dopad PÚ jako protierozního opatření. Toto a funkce zadržování vody 

v krajině jsou významné úkoly, které PÚ budou zajišťovat i v budoucím programovém období. 

 

PRV 2014-2020 

Nové programové období je ve fázi příprav. PÚ jsou do programu zařazeny (jediný příjemce bude 

Státní pozemkový úřad), ale je možno na ně čerpat i z jiných programů (např. z MŽP). Je důležitá 

koordinace také s MMR.  

Bližší informace k  připravovanému programu (další informace jsou i na webu www.eAGRI.cz): 

 Legislativní rámce – stále je v jednání s Komisí. Jisté je, že rok 2014 bude přechodný, plné 

zahájení programu je plánováno až od r. 2015 

 Finanční rámec – navržený rozpočet je 2,17 mld. EUR – je nižší než stávající rozpočet. 

 Priority Unie pro rozvoj venkova a výběr opatření na základě potřeb – je podrobně uvedeno na 

webu. Pozemkové úpravy spadají do Priority č. 2 – Zvýšení konkurenceschopnosti všech 

druhů zemědělských činností a zlepšení životaschopnosti zemědělských podniků. 

 Je stále plánována 100% podpora a rozpočet je předpokládán cca 600 mil. Kč/ rok (v závislosti 

na konečném rozpočetu PRV a stanovení priorit) 

 Plánovaný harmonogram přípravy PRV 2014 -2020: 

o předložení PRV vládě ke schválení   (předběžně listopad 2013) 

o schválení základních právních předpisů        (předpoklad konec r. 2013) 

o schválení prováděcích předpisů                     (předpoklad r. 2014) 

o začátek implementace                                    (předpoklad r. 2015) 

V závěru svého vystoupení Ing. Sekáč uvedl, že budoucími významnými tématy bude „voda  

a krajina“.  Primárním úkolem bude co nejdéle udržet vodu v krajině a zlepšit vzhled krajiny. 

 

 

http://www.eagri.cz/
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14.20 – 14.40 

S příspěvkem „Pozemkové úpravy v rámci činnosti Státního pozemkového úřadu“ vystoupila   

Ing. Veronika Nedvědová (SPÚ ČR). V rámci jejího vystoupení mimo jiné zaznělo: 

– Státní pozemkový úřad (dále jen SPÚ) vznikl k 1.1.2013. od tohoto data probíhá intenzivní 

spolupráce s MZe (včetně  ŘO PRV) a VÚMOP.  

– Nebylo zcela jasné, kdo bude příjemcem dotací na společná zařízení. Bylo počítáno se SPÚ, 

zde ale nemají na toto rozpočtovou kapitolu.  

– Byla vytvořena struktura úřadu – krajské úřady a pobočky téměř v každém z okresů. 

– Ministerstvo financí v březnu 2013 přijalo rozpočtové opaření a bude propuštěna ¼ 

zaměstnanců (bude provedeno k 1. 10. 2013). V současné době se přijímají takové postupy, 

aby nebyla narušena činnost úřadu.  V minulosti byly pozemkové úpravy prováděny velmi 

nerovnoměrně, proto je nyní snaha o nápravu tohoto nepříznivého stavu.  

– V oblasti legislativní  - byla podepsána v polovině srpna novela o Pozemkových úřadech. 

Mimo jiné obsahuje informace o tom, jak se bude postupovat v případě vydávání pozemků  

a PÚ církvím. 

– Byl vypracován materiál o postupu do budoucna s návrhy na zefektivnění činnosti v oblasti 

PÚ a pozemkových úřadů. Při práci se hodně využívají i technické novinky (PC, kartografie) 

tak, aby se celý proces urychlil. V současnosti však dochází ke značným prodlevám v oblasti 

správního řízení – toto však není v moci SPÚ zrychlit.  

– V rámci školení seznamují pracovníky úřadu s legislativními novinkami.  

– V současnosti se předpokládá, že pozemkové úpravy budou probíhat až do roku 2035. Je 

snaha tento proces urychlit.  

– Od roku 1991 bylo zapsáno 1 492 PÚ;  od začátku roku 2013 do 1.7 2013 to bylo 1 552 PÚ. 

Lze tedy vidět, že tempo vzniku PÚ narůstá. Je třeba si jen přát, aby bylo dostatečné množství 

finančních prostředků na jejich realizaci. 

 

14.40 – 15.00 

„Nové výzvy pro pozemkové úpravy“ to byl název příspěvku prof. Ing. Petra Skleničky, CSc. (ČZU, 

FŽP).  Jeho příspěvek byl zaměřen na následující témata: 

 

Pozemkové úpravy jako nástroj: 

1) snižující nezaměstnanost  

V ČR je malý podíl soukromých farem ve srovnání s EU. Příčinou je neochota pracovat v zemědělství, 

chybí kapitál a znalosti, pozemky jsou příliš rozdrobené a nepřístupné – zde je velký potenciál pro PÚ.  

2) udržitelného zemědělství 

V současné době je minimalizováno hospodaření na vlastnickém základě, nájemce má spíše produkční 

vztah k půdě, málo investuje do vylepšení úrodnosti půdy (organické hnojení). Obecně jsou menší 

investice do obnovy krajiny (např. protierozní ochrana). Fragmentace půdy má vliv na druhovou 

diverzitu a na vzhled krajiny. 

3) zhodnocení soukromého vlastnictví 

ČR patří k zemím s nejnižší cenou zemědělské půdy v EU (v Holandsku je cena až 19x vyšší).  

Příčinou je hustota populace, výše dotací zemědělcům a fragmentace vlastnictví. Pozemkové úpravy 

zhodnocují majetek a podporují trh s půdou. 

4) prevence před následky extrémních hydrologických jevů 

Správně udržovaná krajina by měla být jako „houba“ v současné době je ale spíš jako „střecha“ – voda 

rychle z krajiny odchází. Řešením je zvýšit retenční schopnosti krajiny za pomoci: 

– přehrad, protipovodňových hrází na dolních úsecích velkých toků, 

– úprav a využívání krajiny/povodí v detailu – malých nádrží s retenčním prostorem, 

suchých poldrů, systémů příkopů, zatravněním a zalesněním hydrologicky 

exponovaných částí krajiny, revitalizací toků, správným hospodařením, 

– tam, kde není možno povodním zabránit nebo se opatření nevyplatí, je třeba vodě 

ustoupit. 
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N závěr pan profesor položil otázku, zda je půda majetek jako například činžovní dům a zda je majitel 

za tento majetek stejně odpovědný se všemi právními dopady. Odpověď by měla znít „ano“ a vlastník 

by měl být za škody způsobené nedbalým přístupem ke svému majetku odpovědný. 

 

 

15.00 – 15.20 

Ing. Jiří Hladík, Ph.D. (VÚMOP) si připravil příspěvek s názvem „Hodnocení, bonitace a oceňování 

pozemků pro pozemkové úpravy“. V průběhu vystoupení se věnoval následujícím tématům: 

 

V druhé polovině 20. století byl proveden komplexní průzkum půd ČSSR. Přínosem bylo: 

 získání základu pro vymezení bonitovaných půdně-ekologických jednotek (dále jen BPEJ), 

 provedení jedinečného pedologického průzkumu na území bývalého Československa (1961-

1970), 

 získání prvního podrobného a celostátně jednotného základního materiálu o vlastnostech 

zemědělského půdního fondu, 

 byl vytvořen neopakovatelný průzkum v hodnotě několika milionů EUR!  

 

Následně byla vytvořena Soustava bonitovaných půdně-ekologických jednotek (BPEJ): 

 bylo to logické pokračování Komplexního průzkumu zemědělských půd (KPP), v letech  

1972 – 1982, v měřítku 1: 5 000;  

 byly získány podrobné informace o charakteristikách půd a jejích hlavních vlastnostech 

 zohlednění degradačních změn (§3 odst. 1 vyhlášky č. 327/1998) 

 zásadní změna hydromorfismu půdy (§3 odst. 1 vyhlášky č. 327/1998) 

 zjištění údajů o BPEJ u pozemku, kde BPEJ nebyly dříve určeny (§3 odst. 1 vyhlášky  

č. 327/1998) 

 zahájení Komplexních pozemkových úprav 

 obnova katastrálního operátu a převod (zákon č.344/1992 Sb., vyhláška č. 26/2007 Sb., 

vyhláška č. 164/2009 Sb.) 

 oprávněný požadavek vlastníka pozemku na změnu stávajícího vymezení BPEJ 

 potřeba doplnění a upřesnění celostátní databáze 

 aktualizace BPEJ se soustavně provádí od roku 1999 podle závazné celostátní metodiky 

 podklad pro zákonná opatření, vyhlášky a opatření resortních i mimoresortních orgánů 

 mapy a záznamy BPEJ jsou nezbytnými údaji například pro výpočet úřední ceny půdy,  

pro provádění pozemkových úprav, slouží k posuzování ekologické stability krajiny, i jako 

prostředek k ochraně půdy a vody aj. 

 

Metodika bonitace vymezuje 2 199 BPEJ. Základní kód bonitované půdně ekologické jednotky je 

pětimístný. 

 

V minulém období vyvstala potřeba aktualizace BPEJ. Důvody byly následující: 

 

V další části vystoupení podal Ing. Hladík posluchačům podrobné informace k těmto tématům: 

 Aplikace BPEJ v praxi ve vztahu k ochraně a oceňování půdy 

 Postup stanovení současné ceny zemědělské půdy 

 Postup stanovení současné úřední ceny zemědělské půdy 

 Třídy ochrany zemědělské půdy, legislativní podklady 

 Aplikace BPEJ v praxi ve vztahu k vlastnostem půd 

 Aplikace BPEJ v praxi ve vztahu k hodnocení eroze (vodní erozí ohroženo v ČR přes 50 % 

zemědělské půdy) 
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Přednášející dále informoval posluchače o tom, že bude nutné provést inovaci systému BPEJ a to z 

následujících důvodů: 

 Došlo ke změnám v přírodních podmínkách, na kterých byla původní kritéria vytvořena. 

 Došlo ke změnám klimatických charakteristik a sílí degradační vlivy na půdu (eroze, zábory, 

utužení apod.); např. vodní erozí je poškozeno přes 50 % zem. půd, větrnou erozí téměř 10 %. 

 

Podklady pro inovaci mohou poskytnout některé vědecké projekty: 

Projekt MŠMT-2955/2012-36 – Informatizace výstupů KPP 

 Možnosti integrace výstupů KPP do moderního informačního systému o půdě 

Projekt QJ1230056 – Vliv očekávaných změn na půdy ČR a hodnocení jejich produkční funkce 

 Navržení nové klimatické regionalizace 

 Navržení nových HPJ 

 

Ve svém vystoupení se dále zmínil i o hodnocení mimoprodukčních funkcí půd v ČR: 

 Půda je chápána jako multifunkční přírodně-produkční útvar. 

 V současné době je hodnocena funkce produkční (BPEJ), pro dosažení trvalé udržitelnosti 

ekosystému je však důležité neopomínat i funkce ekologické (retenční, infiltrační, pufrační  

transformační, asanační, transportní, funkce biodiverzity). 

 Nešetrným využíváním produkční funkce půdy dochází k výrazně negativnímu ovlivňování 

ekologických funkcí. 

 Předpokládá se návrh bodového systému hodnocení mimoprodukčních funkcí půdy: 

o hodnocení půd na úrovni hlavní půdní jednotky (HPJ), 

o hodnocení ekologického potenciálu půdy na základě systému vyčíslení potenciálů 

jednotlivých ekologických funkcí a dalších parametrů, koeficientů, 

o z bodového hodnocení se předpokládá finanční ocenění mimoprodukčních funkcí 

jednotlivých HPJ. 

 

Na závěr po otázkách z pléna zdůraznil jednu myšlenku, a to že když bude zajištěn ochrana 

mimoprodukčních funkcí půdy tak dojde k významné ochraně životního prostředí. 

 

 

15.20 – 16.00 

Pozemkové úpravy v praxi: 

                                     

„Komplexní pozemkové úpravy a liniové stavby“ to byl příspěvek Ing. Evy Schmidtmajerové, CSc. 

(KPÚ pro Jihočeský kraj) 

V rámci prezentace podala účastníkům následující informace: 

 co je liniová stavba, 

 co všechno je spojeno s tvorbou Studie posouzení vlivu výstavby a provozu dálnice D3 a jaký 

má toto vliv na řešení návrhu KPÚ, 

 ukázala na názorných fotografiích, jaké typy KPÚ mohou být v souvislosti s liniovou stavbou 

realizovány. 

 

Soukromá zemědělkyně Jana Maděrová v příspěvku „Návrat ke kořenům při hospodaření v krajině“ 

na příkladu své farmy názorně ukázala, jak je možné hospodařit bez poškozování krajiny a co přináší 

využívání jejich aktuálních možností a stanovištních podmínek. Dále představila projekt, za který 

získala evropské ocenění. 

 

Paní Maděrová získala evropskou cenu „SOIL AWARD“ za nejlepší projekt ochrany půdy. Uděluje ji 

organizace ELO společně s DG-ENVI a firmou SYNGENTA. Paní Maděrová je aktivní člen o.s. 

Jistebnická vrchovina a to je členem i MAS Krajina srdce.   
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ELO je Evropská organizace vlastníků půdy sídlící v Bruselu. Jejím členem je Sdružení vlastníků 

obecních a soukromých lesů (SVOL). Podmínkou podání přihlášky projektu do soutěže bylo, že bude 

splňovat kritéria stanovená ELO. Možností bylo několik, pro naše podmínky byla vhodná protierozní 

opatření, ochrana půdy, biodiverzity a pozitivní vliv na životní prostředí. Dále bylo předpokladem, že 

vlastník pozemku, který projekt podává, sám provádí potřebný management. Projekt měl být 

inovativní, originální a přenositelný jako model. 

Projekt byl zpracován na významný krajinný prvek „Za kostelem“ a na desetihektarovou enklávu luk  

a protierozních mezí „Na jistebnických vrších“. 

V březnu 2008 přišlo sdělení, že projekt s názvem „Jistebnická vrchovina“ získal v soutěži 6ti 

přihlášených 1. místo. Cena byla předána na slavnostním večeru (Galla Dinner), který se konal při 

příležitosti 2. fóra o budoucnosti zemědělství v 21. stol. Šestičlenné hodnotící komisi předsedal 

prof. Winfried Blum z Vídeňské univerzity. Další členové byli z různých evropských států a hodnotili 

projekty nezávisle na sobě. Shodli se na tom, že projekt „Jistebnická vrchovina“, ač není zpracován na 

vědecké úrovni, je jednoduchý, prakticky proveditelný, léty ověřený a přenositelný, vychází z 

moudrosti bývalých hospodářů. Byl oceněn velký podíl ruční práce, což bohatě přispívá k zachování 

druhové pestrosti rostlin i živočichů a vytváří pro ně vhodné životní podmínky. Zvláště enkláva „Na 

jistebnických vrších“ je členitá, na 6 ha se střídají plochy suchých trávníků s živnějšími stanovišti až 

mokřadem, po pozemcích jsou rozeseté velké balvany, některé z nich nesou stopy po práci někdejších 

skalníků. Zachování těchto lokalit vyžaduje šetrné obhospodařování, bez použití chemie.  

 

                                     

Poslední vystupující – pan Jiří Řezníček (starosta obce Tučín, Vesnice roku 2009) - ve svém 

příspěvku „Význam pozemkových úprav pro ochranu obcí“ seznámil účastníky s osobními 

zkušenostmi s KPÚ, které jako starosta obce Tučín má. Zdůraznil, že je nutné KPÚ nejenom 

realizovat, ale následně se o ně i dobře starat. KPÚ jsou pro obce velmi významné a je třeba na ně 

zabezpečit dostatek finančních prostředků. Vhodně provedené PÚ zabrání mnohdy škodám, které 

výrazně převýší náklady na vlastní KPÚ.  

 

Po závěrečném shrnutí a poděkování účastníkům za pozornost byl seminář ukončen.  


